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KARÁCSONYI GONDOLATOK

Nehéz szívvel kezdem ezt az ünnepi kö-
szöntőt. Mert minden öröm és várakozás
ellenére, akárhogy igyekszem, befurakodik
gondolataim, érzéseim közé az aggodalom.
Túl sok a bizonytalanság körülöttünk, nem
látjuk tisztán a jövőt. Persze, eddig sem
tudhattuk biztosan, hogy mit hoz a jövő,
legfeljebb azt hittük, most azonban az
energiaválság és a háború miatt ez még
nyilvánvalóbb és egyben riasztóbb is.

Mi itt, Tihanyban nyugodt körülmények
között, kisebb nehézségek mellett ünne-
pelhetjük a karácsonyt. Az elmúlt járvá-
nyos évek, magányos ünnepek után meg is
érdemeljük! Sokat dolgoztunk azért, hogy
a gazdasági és a szociális visszaesést
megállítsuk, a lemaradásokat bepótoljuk.
Nekünk sikerült. Mégsem tudok nem gon-
dolni azokra, akik most, Magyarországon
sokkal rosszabb körülmények között várják
a karácsonyt. És azokra is gondolok, akik

hazájuktól távol vagy otthon, de háborús
körülmények között karácsonyoznak. Velük
kapcsolatos a hír, miszerint újra lesz áram
és távfűtés a kijevi lakásokban. Számukra
ez lesz a karácsonyi csoda…

Azt hiszem, mindenkiben ott lappanga-
nak ezek a nyugtalanító kérdések. Megol-
dásuk nem rajtunk múlik, mint ahogy nem

is mi, itt helyben idéztük elő a problémákat.
Ezért jogos, hogy örüljünk az ünnepnek,
családunknak, és tiszta lelkiismerettel él-
vezzük, amink van. De tanuljunk abból, ami
történt! Legyünk sokkal tudatosabbak,
főleg, ha a jövőről van szó! Ne felejtsük el,
hogy minden, amit teszünk, annak nyoma,
hatása lesz. Bennünk, másokban, környe-
zetünk állapotában.

Egyes keleti vallások szerint először
magunkat kell jobbá tennünk, magunkban
kell megteremteni a békét, a nyugalmat, a
szeretetet. Ha már sokan megteszik ezt,
akkor jobb lesz a világ is szerintük. Nem
tudom, hogy ez igaz vagy sem. De az biztos,
hogy minden egyes lépés, amelyet ebben
az irányban teszünk, mindenki másnak is
üdvös lesz.

Töltsük hát örömben, békességben az
elkövetkező ünnepeket! Szeretettel, meg-
értéssel és együttérzéssel forduljunk má-
sokhoz – ahogy a karácsony szelleméhez
illik. És éljünk azzal a felelősséggel, ame-
lyet tetteink és döntéseink - a környezet és
a jövő felől nézve - magukban hordoznak!

Mindenkinek áldott ünnepeket kívánok!
Tósoki Imre, polgármester

AJÁNDÉKCSOMAGOK
A képviselő-testület úgy döntött, hogy az önkormányzat ebben az évben is karácsonyi

csomaggal kedveskedik a Tihanyban állandó lakcímmel rendelkező, és 65. életévüket
2022. december 31-ig betöltő lakosoknak. A 290 csomagot személyesen kézbesítik az ön-
kormányzat képviselői és dolgozói.

Az érintettek az ajándékcsomagokat még az ünnepek előtt megkapják. 
t-v

SIKERES VOLT A HELYI NÉPSZÁMLÁLÁS
Népszámlálási felelősként köszönetemet fejezem ki a település lakóinak, hogy a

népszámlálást kiszolgáló informatikai rendszer hiányosságai és hibái ellenére az ösz-
szeírást végző számlálóbiztosokkal mindannyian pozitívan, türelmesen és segítőkészen
működtek közre.

A településen is magas volt az online kitöltés aránya, de a címeket, a címek rendel-
tetését ettől függetlenül minden esetben ellenőrizni kellett. A lakosság, a számláló-
biztosok, a felülvizsgálók és a hivatali kollégáim hozzáállásának köszönhetően Tihany-
ban – válaszadás megtagadás nélkül – sikeresen lezajlott a 2022. évi népszámlálás. 

A magam és a polgármesteri hivatal valamennyi dolgozója nevében kívánok Önöknek
békés, szeretetteljes karácsonyt, egészséget és sikereket az új esztendőben.

Percze Tünde, jegyző
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KÖZÖSSÉGBEN GONDOLKODNI
- BESZÉLGETÉS A PRO TIHANY DÍJAS APRÓ ZOLTÁNNÉVAL

Amikor a beszélgetésre sort kerítettünk, akkor is éppen

szervezett valamit. Pedig nemrég egy komoly műtéten esett át,

de energiája töretlen: a Levendula Klub névnaposai nem

maradhatnak ünneplés nélkül. Valóban, Apró Zoltánné ilyen.

Folyamatosan szervez, újít, vasmarokkal irányítja kis csapatát,

aminek meg is van az eredménye. A Levendula Klub olyan erős

közössége Tihanynak, amely igazán ritkaság, a helybelieknek

nincs más dolguk, mint hogy támogassák őket, és fogadják el: a

nyugdíjasok mindenben szeretnének részt venni. Apróné

Ágica még mindig meghatódik, amikor arról a november 4-i

péntek délutánról kérdezem.

- Tényleg nem tudtad, hogy te kapod idén a Pro Tihany díjat?
- Nem tudtam, teljes volt a titoktartás, mindenki részéről, meg

miért is merült volna fel bármilyen gondolat, hisz a Levendula Klub
öt éve kapta a Pro Tihany díjat, én is a Levendula klub tagja vagyok.
Ami nagy dolog, a családom is titokban tudta tartani, én meg na-
gyon meglepődtem, amikor láttam, hogy eljöttek a díjátadóra. 

- Mindig ennyire közösségi ember voltál?
- Nem, sőt inkább visszahúzódó. Amikor elkezdtem a társada-

lombiztosítással foglalkozni, akkor éreztem úgy, ha szívvel, lélek-
kel csinálok valamit, sokat tehetek emberekért. Valakinek előké-
szíted a nyugdíját, összegyűjtöd a szolgálati idejét, rajtad múlik
mennyi lesz a jövedelme, ha már csak a nyugdíjából kell megélnie,
sokat jelenthet akár egy nap is. Empátia és tenni akarás kell ehhez
a munkához is, ha az ember igazán szívből csinálja.

- A Pro Tihany díj átadásán, a laudációban elhangzott, hogy át-
estél a leggonoszabb betegségen. Gondolom, ez sorsfordító volt
számodra. Hogyan változtatott meg ez az időszak?

- Igen, 31 éve vagyok rák túlélő. Kaptam a betegségtől fájdalmat,
félelmet, rettegést. Miután eltelt néhány év, rájöttem, lehet, hogy
életben maradok, akkor még van feladatom, felnevelem a tinéd-
zser gyermekeimet, tanulok, segítek a sorstársaknak megérteni,
elfogadni a betegséget, talán még jó is kisülhet belőle. Így is lett.
Sok kedves barátot, ismerőst, sorstársat, országos ismeretséget
kaptam a Rákbetegek Országos Szervezetén keresztül, amelynek
az egyik elnökhelyettese vagyok.

- A betegség előtt is fontos volt számodra az egészséges élet-
mód, a megelőzés? Azóta mennyire tolódtak ebbe az irányba a
hangsúlyok az életedben? 

- Nem, elfogadtam, ami jött, éltem az életem, ahogy tudtam.
Azóta viszont odafigyelek arra, hogy elmenjek időben szűrővizsgá-
latra, már amennyire jelenleg lehetséges. Ezért szervezünk egész-
ségnapokat, akkor helybe jönnek a meghívott orvosok, nem kell
hónapokat várni a bejutási időpontra, sőt, ha találnak valamit, to-

vább küldenek vizsgálatokra. Sajnos, itt a faluban még nem sike-
rült annyira felkelteni az érdeklődést, mint ahogy szeretnénk.

- A díjat elsősorban közösségi munkádért kaptad. Beszéljünk
egy kicsit erről a közösségről: mi lehet a titka a Levendula Klub-
nak? Mitől a rengeteg energia, ötlet?

- Végtelenül egyszerű: szeretünk egymás társaságában lenni,
rájöttünk jó nekünk együtt, jó együtt sportolni, énekelni, sütni, főzni,
kirándulni, színházba járni. Szeretünk részt venni a falu program-
jain. Egyik dolog, hozza a másikat. Amit már más klubok kitaláltak,
mi is kipróbáljuk. A klub tagjai is igénylik a rendszeres találkozást,
ha más nem, csak összegyűlünk kártyázni és beszélgetni.

- Mi szerinted ma az idősek legnagyobb gondja? Miben tud egy
ilyen klub, a közösség segíteni az időseken?

- Az idősek legnagyobb problémái a betegségek és az elmagá-
nyosodás. Programokkal, érdeklődésük felkeltésével, feladatok-
kal, jó példával tudunk segíteni, persze csak akkor, ha ők is akar-
ják. Aki nem hallja meg a hívó szót, inkább csak ítélkezik, annak
nem tudunk segíteni.

- Sokan mondják, hogy manapság az emberek közömbösek
lettek, nehéz őket motiválni, nem érdeklődnek semmi iránt. Mi
lehet ennek az oka, és mi lehet erre a gyógymód?

- Igen, sajnos ez nagyon igaz, de próbálkozunk, hátha valami
megmozdítja őket is, de sajnos tisztában vagyunk azzal, vannak
emberek, akikkel nem tudunk mit kezdeni, ott nem tudjuk mi a
gyógymód.

- Családod hogyan fogadja ezt a hihetetlen elköteleződést a
közügyek iránt?

- Először csendesen szemlélődtek, aztán elfogadták, most már
szívesen segítenek, ha megkérem őket, illetve biztosítanak támo-
gatásukról, ha túl nagy fába vágom a fejszém.

- Minden évben a te kerted az egyik legszebb a faluban. Ez ki-
kapcsolódás számodra, vagy ezzel is az a helyzet, hogy csak a
legjobbal vagy igazán elégedett?

- Igazából mindkettő. Párommal együtt imádjuk a virágokat,
megosztjuk a feladatokat, minden évben elhatározzuk, több virág
nem lesz, és mégis lesz. Mert, aki a virágot szereti...

- Nem is kell kérdeznem, tudom, hogy vannak még terveid.
Mire készülsz még? Mit szeretnél elérni, akár a magánéletben,
akár a klubbal?

- Ebben az évben felfedeztünk egy fantasztikus csapatépítő mód-
szert. Nyáron Lellén táboroztunk többen az országból, Tihanyból ti-
zenegyen, most karácsony előtt a bakonyszücsi Rehabilitációs Ott-
honba megyünk tizennégyen, többekkel együtt. Ezek az alkalmak
erőt adnak, összekovácsolnak bennünket, csodás találkozások, ezen
az úton megyünk tovább. A személyes találkozásoknak hihetetlen
ereje van, amelyeket a pandémia idején nélkülöznünk kellett. Nin-
csenek nagy terveim, szeretnék ezen az úton továbbmenni egész-
ségben, a klubtagjaimmal, barátaimmal, ismerőseimmel együtt! 

Rózsa Éva
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Talán nem minden helyi lakos számára közismert tény, de
Dzsudzsák Balázs – immár 109-szeres magyar válogatott
labdarúgó, amivel egyedüli rekorder – közkedvelt üdülőhelye
Tihany. Saját nyaralója van a félszigeten, ahova, amikor csak
ideje engedi, el tud vonulni a nagyvárosi zaj elől vagy éppen ki
tud kapcsolódni egy lábteniszcsörtével szomszédjánál. Ha
hiszik, ha nem, először ő is labdaszedéssel kezdte a Tihanyi
Tengo Team-ben, de tudásával és alázatával hamar
elfogadtatta magát a közösségben, így aztán rendszeres
résztvevőjévé vált a játéknak a nyári szünidőben. Sőt,
meghívására a baráti társaság együtt ünnepelhetett a Puskás
Arénában a csapatkapitánnyal, a legutóbbi, görögök elleni
válogatott mérkőzésen. Meseszerű, de igaz. Ahogy az is, amit
Dzsudzsák Balázs Nyírlugosról indulva vitt véghez a
futballpályán. 
Telefonon értük utol a debreceniek labdarúgóját, akit
Tihanyról, lábteniszről, nemzeti csapatról és jövőbeni terveiről
faggattunk.

- Először is, hogy vagy? Hogy
telik a pihenőidőd?

- Szuper minden hál’ Istennek.
Kipihenem az egész évet. Egyik
szempontból örülök, hogy ennyi
időnk van, másikból nem, hogy a
világbajnokság miatt kaptunk öt hét szabadságot, de legalább
most kihasználom.

- Mi fér bele ebbe az öt hét pihenőbe?
- Két hét pihenőt kaptam a válogatott után, de azóta azon-

ban már egyéni edzésterv szerint készülök. Folyamatosan
mérik a teljesítményünket, amit be kell küldenünk a GPS-ada-
tok alapján. Úgyhogy munkával telik az idő, de nyilván kötet-
lenebb formában. Akkor edzek, amikor szeretnék, de az adott
napra előírt kilométereket le kell futnom, a konditermi felada-
tokat meg kell csinálnom, bárhol is legyek. Úgyhogy éppen Du-
bajban vagyok. Kimegyek a világbajnokság elődöntőjére és a
döntőre is.

- Térjünk vissza az utolsó válogatott mérkőzésedre! Mesélj
erről a találkozóról, hogyan élted meg?

- Nehéz szavakba öntenem azt az érzést, ami uralkodott rajtam,
illetve azt a szeretetet, amit a szurkolóktól kaptam. Még mindig
nem tudom elmondani, hogy ez mi mindent is jelent számomra.
Több idő kell majd, mire tudatosul bennem, hogy egyrészt egy na-
gyon-nagyon fontos szakasza az életemnek lezárult a válogatottal,
másrészt egy olyan dolgot vittem véghez, amire eddig itthon senki
nem volt képes. Mindezt Nyírlugosról, egy alig háromezer főt
számláló településről. Ez még hihetetlenebbé teszi ezt a mesét.
Rendkívüli örömöt és büszkeséget érzek, ha erre a rekordra gon-
dolok, amire pályafutásom csúcsaként tekintek, hiszen mindig is
a válogatottat tartottam szem előtt. Az ember, ha elér valami olyat,
ami egyedül az ő nevéhez fűződik, az egy leírhatatlan, különleges
érzés. Óriási köszönettel és hálával tartozom a szüleimnek, illetve
a magyar labdarúgást szerető társadalom minden egyes tagjának,
hiszen ők is kellettek ehhez a sikerhez.

- Most, hogy egy korszak a válogatottsággal lezárult, milyen
céljaid maradtak még a futballban?

- Minél több sikert elérni. Jól
néztünk ki a csapattal az őszi
szezon végére, úgyhogy bízom a
még jobb folytatásban a tavasz
folyamán. Nyertem már bajnoki
címet, szuperkupát a Debrecen-
nel, de Magyar Kupát még nem

sikerült, ezt még nagyon szeretném. Pláne úgy, hogy a döntőt a
Puskás Arénában rendezik. Emellett folyamatosan tűzök ki
egyéni célokat is, igyekszem minél jobban teljesíteni és a csapat
hasznára lenni.

- Korábban úgy fogalmaztál, hogyha esetleg olyan teljesít-
ménnyel rukkolsz elő, akkor nem zárkózol el az újabb válogatott
meghívó elől sem. A százkilencedik volt az utolsó vagy lehet
ebből még több is?

- Nem lehet. Ez egy félreértelmezett nyilatkozat volt, amiből né-
hányan nagy szenzációt akartak csinálni. Annyit állítottam, hogy
számomra a válogatottság szent, soha életemben nem mondtam
és nem is fogom lemondani. Nem úgy köszöntem el, hogy innentől
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„Nagyszerűen érzem itt magam, a piacon,
a társaságban, a helyiek között, amikor
csak tehetem, jövök Tihanyba.”
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kezdve soha nem állok rendelkezésre, de természetesen tisztelet-
ben tartom és tudomásul veszem, hogy egy gyönyörű korszak le-
zárult, amiért hálás vagyok a Magyar Labdarúgó Szövetségnek.
Nincs ezen mit ragozni, hiába vannak olyanok, akik a fekete-fehé-
ret szürkének akarják látni.

- Mivel fog foglalkozni Dzsudzsák Balázs a labdarúgás után?
- Ez jó kérdés. Tisztában vagyok azzal, hogy előbb-utóbb eljön az

aktív karrier vége. Ennek ellenére egyelőre még a jelennek élek és
szeretnék a labdarúgásban maradni, amíg csak lehet. Hazudnék, ha
azt mondanám, hogy nem a fociban képzelem el a jövőmet. Arra ke-
vesebb esélyt látok, hogy mint edző, de vezetői vagy bármilyen, a
csapatért felelős pozíciót el tudnék képzelni. Ez a jövő zenéje. Vala-
milyen formában mindenképp a sportágon belül tervezek maradni. 

- Mesélj arról, hogyan is kerültél Tihanyba.
- Először Siófokon volt nyaralóm, és onnan jártam át a már

akkor is híres Karolina Kávéházba Balatonfüredre, ahol vasárna-
ponként jó barátom, Rakonczai Imre zenélt. Éppen a 2016-os Eu-
rópa-bajnokság előtt az egyik ilyen összejövetel alkalmával beszél-
gettem egy ottani ismerősömmel, aki kérdezte, hogy nincs-e ked-
vem Tihanyban lábteniszezni valamelyik nap. Mondtam, hogy per-
sze, mehet! Erre ő azt felelte, hogy akkor gyere, bemutatlak a pálya
tulajdonosának. Odamentünk a szomszédos asztalhoz, összeis-
mertetett Darvalics Lajossal, aki mondta, hogy másnap reggel ki-
lenc órakor vár engem. Így indult el a Balatonfüredre és a Tihanyba
való rendszeres átjárás. Nyilván, először senki sem gondolta, hogy
valóban ott leszek másnap reggel kilenckor, márpedig így történt
és kellemes meglepetéssel szolgáltam, hogy tisztelettudó voltam
és tartottam, amit ígértem. Ráadásul egy roppant jó meccset ját-
szottunk, aminek köszönhetően a pályán is kivívtam azt a tisztele-
tet és szeretetet, hogy bekerülhettem ebbe a tihanyi csoportba. Ezt
követően adódott egy lehetőség, meg tudtam vásárolni egy ingat-
lant a szomszédságban, úgyhogy 2016 óta tihanyinak is mondha-
tom magam. Nagyszerűen érzem itt magam, mind a piacon, mind
a társaságban, mind a helyiek között, úgyhogy amikor csak tehe-
tem, jövök Tihanyba. Az utolsó válogatott mérkőzésem után egy
nagyon szép gesztust kaptam ajándékba a tengós csapattól, egy
hatalmas 109-es magyar lábtenisz-válogatott mezt. (képünkön)

- Mennyi időt tervezel itt tölteni, ha egyszer több időd lesz?
- Nagyon sokat. Pillanatnyilag sajnos mire ideérek Debrecenből

már jöhetek is vissza. Viszont a tudat, hogy bármikor jöhetek, biz-
tonságot ad. Ha majd nem köt már ennyi minden Debrecenhez,
akkor tervezem, hogy leköltözöm. Ha nem is kizárólag Tihanyban
képzelem el a jövőt, kétlaki életre biztosan berendezkedem.

- Milyen céljaid vannak a tihanyi lábteniszpályán?
- Van még bőven lemaradásom. Nem tartom magam rossz já-

tékosnak, de például Kovácsfi Barna még jobb nálam – mondja ne-
vetve. Nincs ezzel gond, mindig megtalálom azokat a célokat, amik
húznak előre, így van ez itt is. A válogatott meccs után a zártkörű
rendezvényen is félig viccesen megjegyeztem, hogy innentől
kezdve arra készülök, hogy lábteniszben is maradandót alkossak.
Imádom ezt a sportot és azt a fajta játékot, amit az Óvárban ját-
szunk, úgyhogy az a cél, hogy az egyik legjobb legyek, és minél
többször győzzük le egymást.

- Említetted a tihanyi csapattól kapott 109-es mezt. Hol lesz
ennek a helye?

- Egyelőre minden édesanyámnál van, viszont ennek minden-
képpen Tihanyban a helye, ide kötődik. Ha bárki jön hozzám ven-
dégségbe, akkor ennek szem előtt kell lennie. 

Kovácsfi Barna

IGAZGATÁSI SZÜNET
A Tihanyi Közös Önkormányzati Hivatalban (tihanyi székhelyén

és kirendeltségein) az érintett önkormányzatok
IGAZGATÁSI SZÜNETET RENDELTEK EL

2022. december 22-től (csütörtök) 
2023. január 6-ig tartó időszakra.

AZ IGAZGATÁSI SZÜNET IDŐTARTAMA ALATT AZ 
ÜGYFÉLFOGADÁS SZÜNETEL.

A döntés értelmében a hivatal, illetve a kirendeltségek 
az ünnepek után első ízben

2023. január 9-én tartanak ügyfélfogadást.
Kérem és javaslom, hogy tervezett és szükséges ügyintézés

esetén a fentiekre legyenek tekintettel.

Az igazgatási szünet időtartama a kormányrendelet
értelmében megszakítja a különböző eljárási határidőket. 

A hivatal állománya az igazgatási szünet alatt is biztosítja a
halaszthatatlan közfeladatok zavartalan ellátását.

Ennek érdekében MUNKANAPOKON ügyeleti számok élnek,
melyeket a hivatalok bejáratánál is közzéteszünk.

Anyakönyvi ügyelet:
2022. december 22-től 2022. december 31-ig +36 30 749 7183
2023. január 1-től 2023. január 6-ig +36 30 749 7168

Közterület-felügyelet
2022. december 22-től 2023. január 6-ig +36 30 194 9547

Egyéb ügyben
2022. december 22-től 2023. január 6-ig +36 30 561 5455

Dr. Percze Tünde, jegyző

JUBILÁLÓ HÁZASPÁROK
Mindig megrendítő élmény, amiből az élet csak egyet tartogat
az ember számára. Az ilyen események között az érzelmek
talán legmagasabb fokán áll a házasságkötések jubileumi
évfordulója. Miért is? Mert a kitartás, a hűség és a szeretet
megcáfolhatatlan bizonyítéka.

Településünkön ebben az évben két jubiláló házaspárt köszönt-
hetünk, akik ötven illetve hatvanöt évvel ezelőtt, fiatal párként, bol-
dog menyasszonyként és vőlegényként, a jövőbe vetett igaz hittel
és ragyogó szemekkel álltak az anyakönyvvezető előtt. Közös
életük mára már bizonyította: felelős ígéretet kaptak adott ígéretük
ellenében.

Ötven évvel ezelőtt, 1972. december 23-án kötött házasságot, így
aranylakodalmukat ünnepli: Szabó Ernő és neje Szabó Ernőné
született Botka Lídia.

Hatvanöt évvel ezelőtt, 1957. december 31-én kötött házasságot,
így vaslakodalmukat ünnepli: Fülöp Zoltán és neje Fülöp Zoltánné
született Farkas Klára.

Kedves jubiláló házaspárok, kívánom, hogy még nagyon sok
örömben, boldogságban legyen részük, töltsenek sok-sok időt
egészségben, békességben szeretteik és párjuk körében. 

Percze Tünde, anyakönyvvezető
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ADVENTI KALENDÁRIUM
Olvasóink valószínűleg ismerik és talán

használják is az adventi naptárokat.

Ezeken kis ablakok mutatják december

első napjától a karácsonyig hátralévő

időt. A gyerekek és a gyermeklelkű

felnőttek minden nap apró

meglepetéseket találnak az ablakokban:

cukorkát, csokoládét, kozmetikumokat.

Van, akinek az a meglepetés, és nem is

kicsi, hogy a párezres kalendáriumok

mellett idén megjelentek negyven-, sőt

hatvanezer forintos példányok is. 

Most mi is elővesszük saját naptárunkat,

kinyitjuk ablakocskáit, és ezeken

keresztül a múltba pillantunk. Mi

történt, évtizedekkel vagy akár

évszázadokkal ezelőtt azon a napon,

amikor Tihanyban meggyújtjuk az

adventi koszorú gyertyáit? 

A felidézett események között vannak vi-
lágra szólók, sorsunk folyását más irányba
terelők, gondolkodásunkat máig meghatá-
rozók. Ezzel a válogatással szeretnénk il-
lusztrálni Thomas Mann József és testvé-
rei című művének híres mondatát: „mély-
séges mély a múltnak kútja”. Valóban mély,
de nem azért, hogy teljesen belefeledkez-
zünk, netán bele is essünk! Ne feledjük: a
múlt nagyszerű tanítómester, de rossz ve-

zető, ha ragaszkodunk hozzá. Megakadá-
lyoz abban, hogy érzelmileg, mentálisan
továbblépjünk, és új megoldásokat talál-
junk a problémákra. Élni csak a jelenben
lehet. És úgy érdemes, hogy ha száz év
múlva kinyitja valaki az adventi naptár ab-
lakait, akkor azon át valami jót, szépet és
felemelőt lásson meg korunkból, belőlünk.  

November 27.
Tihanyban, a Mádl Ferenc téren már áll

a „mindenki karácsonyfája”. Vasárnap,
napnyugta után az első gyertyát Barkó
Ágoston, a Tihanyi Bencés Apátsági Mú-
zeum igazgatója gyújtotta meg. Közremű-
ködtek a Tihanyi Bencés Iskola tanulói

1895. november 27-én Alfred Nobel
végrendeletében, úgy rendelkezett, hogy
vagyonának kamataiból évről évre jutal-
mazzák a fizika, kémia, fiziológia, az orvos-
tudomány adott évben legkimagaslóbb tel-
jesítményt nyújtó művelőit. A vagyonának
kamataiból finanszírozott díjakból része-
sülnek az irodalom legjobbjai és a békéért
legtöbbet tevők is. Nobel neve árulkodik,
hiszen családneve eredetileg Nobilius, azaz
„nemes” volt, így nem csodálkozhatunk,
emberbaráti hajlamain és nagylelkűségén.
Azt azonban furcsállhatjuk, hogy óriási va-
gyonát az általa felfedezett dinamit gyártá-

sából szerezte. A dinamitot – természete-
sen – a bányaművelésben, utak építésénél
akarta használni, és meg sem fordult a fe-
jében, hogy majdan háborúkban vetik be és
terroristák használják.

Ez a nap egy nagyon érdekes élet végét
jelentette. Legalábbis Lord Byron egyetlen
törvényes gyermekének. 1852-ben, ezen a
napon tért meg teremtője keblére Augusta
Ada Byron, ismertebb nevén: Ada Love-
lace. Nem sokan tudják, hogy ő volt az első
számítógép-programozó; ráadásul nő!
Akkor még nem ismerték a számítógép fo-
galmát, de már létezett az első mechanikai
gép, az analitikai számolómű, melyet Char-
les Babbage tervezett és épített meg. Bab-
bage célja az volt, hogy létrehozzon egy
gépet, amely fáradhatatlan, tévedhetetlen,
ráadásul nem unja meg a számolást. Ada
Lovelace az Analytical Engine segítségével
a Bernoulli-számokat akarta kiszámítani;
feltehetően a géphez készült programokat
ő írta. Hogy mik a Bernoulli-számok? Ne
akarják tudni! Bonyolult. A Microsoft-ter-
mékek eredetiségét igazoló hologramon
Ada képe látható.

December 3. 
Délután zajlott a XII. Tihanyi Forraltbor-

főző verseny, melyet a Varga Feri és Ba-
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lássy Betty duó műsora követett. A rendez-
vény ideje alatt jótékonysági sütivásárt tar-
tottak a rászoruló iskolás gyermekek ja-
vára.

Légvonalban csak pár kilométerre tő-
lünk, 1937-ben, ezen a napon lépett a vonat
elé Balatonszárszón József Attila. Galak-
tikus magánya, segítséget kérő kiáltásai-
nak visszhangtalansága ezen a napon el-
halt örökre. Életéről sok visszaemlékezést
olvashatunk, és sok versét is felfoghatjuk
életrajzként. A Töredékek utolsó éveinek,
napjainak dokumentumai. Olvasva is nehéz
megérteni, még inkább elfogadni, ami tör-
tént. Nem tudhatom, de sejtem: zseninek
lenni a normális emberek között nem lehet
egyszerű. De a többi embernek sem köny-
nyű egy zsenivel együtt élni… A költő elha-
gyatottságának, szeretetre-szerelemre vá-
gyásának utolsó megfogalmazása talán ez:
„Miként a tiszta űrben a világok,/lebeg ke-
ringve bennem a hiányod/ majd árnyék le-
szek s te szorongva félsz/óh, hát ne hagyj
meghalni, amíg élsz.”

Egy erős váltással 1992-ben landolunk.
December 3-án küldte el az első sms-t
„Boldog karácsonyt” szöveggel az angliai
Neil Papworth. Ezt az sms-t azonban még
nem mobiltelefonról, hanem számítógép-
ről küldték.

December 4. 
Advent második gyertyáját a Mádl Fe-

renc téren dr. Percze Tünde, jegyző gyúj-
totta meg a Visszhang Óvoda apróságainak
részvételével.

Idén lett 70 éves a szmog. 1952-ben,
december 4-én született meg Londonban.
Persze, a levegő tisztasága már korábban
sem volt kifogástalan, és a XVI. század óta
gyakorta vált élvezhetetlenné. Az 1952-es,
különösen súlyos helyzetet az okozta, hogy
egy anticiklon miatt megállt a légmozgás,
és helyben maradt a szénégetésből kép-
ződő füst, és más szennyező anyagokkal
együtt elvegyült a köddel. A „gyilkos köd” a
következő négy napban négyezer ember
halálát okozta.

Az 1956-os forradalom leverése után egy
hónappal budapesti nők tartottak néma
tüntetést a Hősök terén, a „Névtelen hős
sírjánál”, emlékezve az áldozatokra és til-
takozva a megtorlás ellen. A többezres tün-
tetést másnap újabbak követték a Nemzeti
Múzeumnál és a Nyugati pályaudvarnál –
az itteni sortűznek több halálos áldozata is
volt.

December 6.
Várjuk együtt a Mikulást! Gyermekprog-

ram a Viktória Innben, a Belső-tó partján

Szent Miklós Patarában született és
Myra, mai, török nevén Demre, püspöke
volt. Sokféle mesterséget űzők védő-
szentje, akitől a nehéz körülmények között
élők kérhetnek segítséget. Az ajándékozás
szokása csak a XIX. század közepétől kez-
dett elterjedni Magyarországon. A Mikulás-
ünnep előzménye, a Miklós-járás még nem
lehetett kellemes élmény. A népszokás

szerint a legények álarcokat viseltek, vagy
bekormozták arcukat, ijesztgették a népet,
és a velük vitt láncokkal jól odasóztak a
gyanútlan járókelőknek. Csepreg vezetése
ezért már 1785-ben megparancsolta, hogy
„Szent Miklós püspök napja előtt való est-
véli vagy éjszakai időben némelyek külön-
féle öltözetekben, álorcákban magukat el-
rejtvén, házrul-házra járnak... keményen
megparancsoltatik, hogy senkit sem Szent
Miklós előtt való estve, sem Üdvözétönk-
nek születése napján, éjszakáján akár
alatta valói, akár gyermekei vagy leányai
által az ilyetin szines öltözeteket, avagy
házrul-házra való énekliseket, melyek által
az éjszakai csendesség sértődik, megen-
gedni ne merészeljenek.”

December 11.
Az adventi koszorú harmadik gyertyáját

Varró János alpolgármester és Apró Zol-
tánné, a Levendula Klub vezetője, a Pro Ti-
hany díj idei kitüntetettje gyújtja meg. A
Szironta együttes harangkoncertje mellett
a templomkórus zenei áhítata is segít
abban, hogy átérezzük a karácsonyváró
hangulatot.

1865-ben felavatták a Magyar Tudomá-
nyos Akadémia épületét. Az épületre pályá-
zatot írtak ki, amelyet Friedrich August
Stüler, német építész nyert meg. A neore-

neszánsz stílusú palotát az ő tervei alapján
építette Ybl Miklós és Skalnitzky Antal. A
Tudós Társaság alapítását az országgyűlés
már 1827-ben törvénybe iktatta, amely a
„hazai nyelv művelésére fölállítandó tudós
társaságról vagy magyar akadémiáról”
címet viseli. Az épületben az üléstermek
mellett könyvtár és olvasóterem, sőt egy
művészeti gyűjtemény is helyet kapott.

1967-ben ezen a napon történt meg az
első szívátültetés. Christian Barnard pro-
fesszor egy fokvárosi kórházban végezte el
a műtétet: egy 55 éves férfi betegbe ültette
be egy halálos balesetet szenvedett, 25
éves nő szívét. A páciens 18 napig maradt
életben.

Tavaly ilyenkor tették közzé a világjár-
vány legújabb, összesített adatait. Eszerint
2021-ben, ezen a napon 269 168 292 fertő-
zött volt; a koronavírus-járvány során el-
hunytak száma pedig 5 295 491.

December 18.
Advent negyedik gyertyáját Tósoki Imre

polgármester gyújtja meg. Közreműködik
a Tihanyi Asszonykórus. A résztvevőket for-
ralt borral, teával, mézeskaláccsal várják.

1865-ben az Amerikai Egyesült Álla-
mokban e napon törölték el a rabszolgasá-
got. A rabszolgaság azonban nem csak
Amerikában dívott: már a földrész felfede-
zése előtt is raboltak az északi-afrikai ara-
bok és a berberek embereket, így például
a tengerjáró hajók legénységét, akiket el-
adtak rabszolgának, sőt, Afrikában is ke-
reskedtek emberekkel a helyi királyok.
Közismert tény, hogy az oszmánok itt tar-
tózkodásukkor előszeretettel hurcolták el
a magyarokat Törökországba.

(Folytatás a következő oldalon)
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Magyar György barát szabadulása után
így írta le az embervásárt: „Mint a többi
árunak, az emberek adás-vevésének is van
külön piaca a városokban. Ide hurcolják a
láncra vagy kötélre fűzött szegény rabokat,
mint birkákat a vágóhídra. Meztelenre vet-
kőztetik és megvizsgálják őket, az Isten ké-
pére alkotott értelmes teremtményt fillé-
rekért úgy adják-veszik, mint az oktalan
barmot.”

A szörnyűségek sorát Adolf Hitlerrel
folytatjuk, aki 1940-ben ezen a napon írta
alá a Szovjetunió megtámadásáról a Bar-
barossa-tervet. Az előkészületek csaknem
egy évig folytak, és 1941 júniusában 3,5
millió katonával megindult a támadás.
Ezzel Hitler megnyitotta a keleti frontot,
amely a világtörténelem legnagyobb, leg-
több áldozatot követelő hadszínterévé vált.
Leningrádot azonban az Északi fény had-
művelettel sem sikerült bevenniük.

December 25.
Kutakodva a nap történései között, szá-

mos jelentős eseményre bukkanunk:
Az ezredik esztendőben, éppen decem-

ber 25-én Szent István megalapította az
első, önálló érsekséget Esztergomban,
ezzel az aktussal a magyar egyház függet-
lenné vált. A király a méltóság mellé va-
gyont is adott, és törvényeket, hogy védel-
mezze. Szent István rendelte el az egyházi
tized fizetését. Az egyházi tized intézménye
1848-ban szűnt meg, amikor a XIII. tör-
vénycikk kimondta: „Az egyházi rend a papi
tizedről minden kárpótlás nélkül lemond-
ván, az ország Rendei ezen a haza oltárára
tett áldozatot örök emlékezet okáért tör-
vénybe iktatják (...) ezennel örökre meg-
szüntetik.”

Az akkori, Julianus naptár szerint 1642
karácsonyán született Sir Isaac Newton.
Legtöbben a gravitáció, és a mechanikai
alaptörvények felismerőjeként tartjuk szá-
mon. Biztos mindenki emlékszik tanulmá-
nyaiból arra, hogy egyedül ő tette fel a kér-
dést: miért hullik a fáról lefelé az alma? A
válaszok aztán messzire vezették. De nem-
csak fizikus, matematikus és csillagász
volt, hanem filozófus is, és ami még meg-
lepőbb: alkimista. A modern tudomány ki-
emelkedő alakja akkoriban nem lehetett

egy ilyen portfólióval egyedül, hiszen kor-
társai is igen sokoldalúak voltak. Ennek
talán az lehetett az alapja, hogy ők a világot
még egységben látták. Newtont minden
érdekelte, és a bölcsek kövének keresése
közben a kémia törvényeire talált rá. Jós-
lással is foglalkozott, persze, tudományos
alapon. Egyik próféciájában a világ végét
2060-ra tette. Az utókor sok mindenben
igazolta megsejtéseit, de reméljük, ebben
a kérdésben tévedett.

Szintén karácsonykor, de már 1991-ben
járunk: Mihail Gorbacsov lemondásával

megszűnt a Szovjetunió. Helyén a korábbi
tagköztárság közül 12 megalapította a Füg-
getlen Államok Szövetségét. A laza együtt-
működés alap okmányát többen csak ké-
sőbb írták alá, mások közben ki is léptek.
Ukrajna nem vesz részt a szervezet tevé-
kenységében.

Kultúrtörténeti kutakodásaink itt vég-
ződnek. Következik a nap legfontosabb
eseménye! Jézus születésének történetét
és annak jelentőségét két középkori kódex
alapján idézzük fel.

„Bocsáttaték Gábriel angyal Istentől Ga-
lileának városában, kinek neve Názáret,
férfiúnak jegyzett szűzhez, kinek vala neve
József, Dávidnak házából. És a szűznek
neve Mária. (…) Ezenképpen ez mennyei fü-
lemile, szent Gábriel arkangyal, mikoron
megéneklé az mézzel folyó édes éneket,
azaz az Ave Mariát, akkoron Istennek fia le-
szálla mennyországból az szűznek méhé-
ben, az mi idvességünknek mívelködési-
ért”.

„Előszer azért kell örülni, mert Isten
emberré lett, hogy ember lenne Isten. Má-
sodszor azért, hogy az Úr lött szolga, hogy
a szolga lenne úrrá, és mennyországnak
királya. Harmadszor azért, mert Isten
mennyországból leszállott, hogy ember
földről mennyekbe fölmenne. Negyedszer
azért, hogy Isten lött embernek fia, hogy
ember lenne Istennek fia. Ötödszer azért,
mert az haláltalan Isten lett halálossá,

hogy az halálos ember lenne haláltalanná.
Hatodszer azért; mert az gazdag Isten lött
szegénnyé, hogy szegény ember lenne gaz-
daggá.”

Koncz Mária

Források: Wikipedia, Pénzcentrum, 24.hu,
Twitter, Arcanum Erdei László: /rabszolga-
magyarok-az-oszman-birodalomban/,
Horvát-kódex (1522.), Máté evangéliuma,
Cornides-kódex karácsonyi prédikáció
(1514-1519.)



Czakó Dávid András bencés szerzetest áldozópappá szentelte

Udvardy György veszprémi érsek Szent Imre herceg ünnepén

az apátsági templomban. Pados Adrián képriportja az

eseményről.

Az ünnepi szentmisén a magyarországi bencés szerzeteskö-
zösségek képviselői, az egyházmegyei papok, az apátság barátai,
a bencés diákok és öregdiákok mellett az atya szülővárosából, Hé-
vízről érkező zarándokok is részt vettek. A papszentelés szertar-
tása a szentbeszéd után következett: a szentelendő először ígé-

retet tett az evangélium hirdetésére, a szentmisének és a szent-
ségeknek az egyház kétezer éves hagyománya szerinti végzésére,
a szerzetesközösség vezetőjének és a megyéspüspöknek való en-
gedelmességre, a Krisztus szerinti áldozatos papi életre. Ezután
elénekelték a Mindenszentek litániáját, mialatt a szentelendő az
önátadás jeleként a szentély kövezetén feküdt. Majd Udvardy
György érsek és a jelenlévő papok rátették kezüket a jelölt fejére,
közölve vele a szentlélek erejét. A kézrátétel visszavezethető az

ősegyház koráig, az apostolok idejéig, ezzel adják át a papi meg-
bízatást. 

Czakó Dávid András atya Hévízen született 1989-ben. A Pannon-
halmi Bencés Gimnáziumban érettségizett. Hittudományi tanul-
mányait Budapesten és Rómában végezte. Lelkipásztori szolgálata
mellett az apátság boltjainak és konyhájának vezetője.
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REJTVÉNY
A tihanyi kálvária Jézus Krisztus kínszenvedését és keresztútját jelképező, feliratos és bronz domborműves kőből készült állomásait
1926-ban kezdték építeni közadakozásból. A kálvária építményeit 1960-ban lerombolták, emiatt ma már nem az eredeti, hanem a 2012-
ben felújított változata látható. Ki volt az a szobrászművész, aki a stációit elkészítette?

A
 r

ej
tv

én
yt

 T
ót

h 
G

áb
or

 k
és

zí
te

tt
e.

MILLIÁRDOKAT KÖLTÖTTEK 
A BALATONI ÉLŐHELYEK MEGŐRZÉSÉRE
Az elmúlt évtizedben mintegy 80 milliárd forint értékben 

330 projekt keretében több mint 300 ezer hektáron javult a

természeti környezet állapota, amelyben a Balaton-felvidéki

Nemzeti Park Igazgatóságnak is rendkívüli szerepe volt – 

áll az Agrárminisztérium közleményében.

Az idén 25 éves Balaton-felvidéki Nemzeti Park Igazgatóság a
legutóbbi hétéves európai uniós pénzügyi perspektíva vonatko-
zásában a napokban befejezett  Kis-Balaton és Káli-medence
térségét célzó projekttel együtt 15 beruházást, csaknem 4,7 mil-
liárd forint keretösszeggel valósított meg. Az elmúlt időszak pro-
jektjeinek nagy része klasszikus élőhely rekonstrukciót érintett.
Ebből a szempontból Magyarország európai viszonylatban kife-
jezetten jó helyzetben van, hiszen az ország teljes közigazgatási
területének csaknem egyharmada természetközeli állapotban
maradt fent. Ez a terület az emberi tevékenységnek köszönhe-

tően azonban mozaikos, feldarabolt állapotú, fenntartása állandó
figyelmet és beavatkozást igényel, ezért a nemzeti park igazga-
tóságok munkájára rendkívül nagy szükség van – áll a közle-
ményben.

A közelmúltban az aktív kikapcsolódás egyre nagyobb nép-
szerűségnek örvend Magyarországon, ezért a fajok megőrzése
mellett egyre inkább bemutatási projektek állnak a természet-
védelmi célú beruházások középpontjában, ebben is élen jár a
balatoni térség. 700 ökoturisztikai létesítmény működik az or-
szágban, ezek felét a nemzeti parkok igazgatóságai üzemelte-
tik.

Jó hír az is, hogy a csapadékosabb balatoni időjárásnak köszön-
hetően feltöltődtek a talajok és hamarosan megkezdődhet a tó,
szokatlanul alacsony vízszintjének emelkedése is.

t-v
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